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                                 Rozmowa        

 INSPIRE   
10. spotkanie Grupy Ekspertów INSPIRE

  Na marginesie Warsztatów GI&GIS Komisji Europejskiej „ESDI: State of the Art”       

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA:
Jak pan zapewne wie, by³a to pierwsza
konferencja Komisji Europejskiej w Pol-
sce po naszym przyst¹pieniu do UE.
Jak pan ocenia organizacjê tego spot-
kania w porównaniu z imprezami odby-
waj¹cymi siê w krajach „starej” Unii?

ALESSANDRO ANNONI: Nazwa³bym
to przedsiêwziêcie du¿ym sukcesem.
W tym roku zg³osi³o siê bardzo wielu
uczestników, oko³o stu wiêcej ni¿ zwykle.
Organizacja ze strony partnerów lokalnych
by³a wspania³a. Widoczny by³ du¿y wk³ad
przedstawicieli Polski w prezentowanie
problematyki SDI, jak równie¿ wyraŸne
zaanga¿owanie w dyskusjê, podsuwanie
pomys³ów i wreszcie zobowi¹zanie do pra-
cy oraz poparcie naszych europejskich ini-
cjatyw. Dodatkowo bardzo podoba mi siê
miasto, które w ci¹gu kilku lat od moich
ostatnich odwiedzin bardzo siê rozwinê³o.

Jakie by³y g³ówne tematy warsztatów?
Tytu³ spotkania to „State of the Art of the
European Spatial Data Infrastructures”. Po-
³owa sesji zarezerwowana zosta³a na prze-
dyskutowanie kwestii wprowadzenia SDI
na poziomie lokalnym, regionalnym, kra-
jowym i europejskim. Równoczeœnie nie-
które sesje skupia³y siê na potrzebach
i oczekiwaniach u¿ytkowników oraz na
tym, jak mog¹ oni wykorzystywaæ zalety
tej technologii do wprowadzenia nowych
us³ug. By³y tak¿e sesje dla fachowców po-
œwiêcone bardziej stronie technicznej – np.
standardom.

Jakie s¹ g³ówne rezultaty konferencji?
Myœlê, ¿e jest ich kilka. Po pierwsze, ob-
serwujemy coraz wiêksz¹ potrzebê dziele-
nia siê doœwiadczeniami. Warsztaty staj¹
siê wiêc forum, na którym mo¿na porów-
nywaæ w³asne wyniki z osi¹gniêciami in-
nych krajów. Po drugie, rysuje siê potrze-
ba wspó³pracy europejskiej nad wspólny-
mi kierunkami rozwoju. Ludzie oczekuj¹
podniesienia œwiadomoœci na poziomie
krajowym, dziêki pewnym decyzjom po-
dejmowanym na szczeblu europejskim.
Chcieliby u¿ywaæ ich jako argumentu

Projekt Geoland tak¿e dla Polski

J ubileuszowe posiedzenie Grupy Eks-
pertów programu INSPIRE (dotycz¹-

cego Europejskiej Infrastruktury Danych
Przestrzennych) odby³o siê w Warszawie
w przededniu Warsztatów GI&GIS Ko-
misji Europejskiej. W spotkaniu zorgani-
zowanym przez Instytut Geodezji i Kar-
tografii oraz G³ówny Inspektorat Ochro-
ny Œrodowiska po raz pierwszy uczestni-

czyli przedstawiciele nowych pañstw
cz³onkowskich Unii Europejskiej. Pod-
czas oficjalnego, otwarcia ministra infra-
struktury reprezentowa³ g³ówny geodeta
kraju Jerzy Albin, a ministra œrodowiska
– zastêpca g³ównego inspektora ochrony
œrodowiska dr Jerzy Dobosz. Celem
posiedzenia by³o zapoznanie cz³onków
Grupy Ekspertów ze stanem prac nad
przygotowaniem dyrektywy Komisji Eu-
ropejskiej dotycz¹cej programu INSPIRE.
Ostateczna wersja tego dokumentu przy-
jêta bêdzie 23 lipca 2004 r., a nastêpnie
skierowana do procedury legislacyjnej
obowi¹zuj¹cej w Unii Europejskiej. Oma-
wiano te¿ zakres prac, jakie powinny zo-
staæ wykonane w okresie przygotowaw-
czym (2004-2006) zarówno na szczeblu
Komisji Europejskiej, jak i w poszczegól-
nych pañstwach cz³onkowskich. Bli¿sze
informacje na temat wyników tego spot-
kania zostan¹ przedstawione w nastêpnym
numerze GEODETY.

Adam Linsenbarth

P rzy okazji odbywaj¹cych siê w War-
szawie Warsztatów GI&GIS Instytut

Geodezji i Kartografii oraz Centrum Ba-
dañ Kosmicznych PAN 25 czerwca zor-
ganizowa³y spotkanie z ich uczestnikiem
dr. Aleksandrem Kapteinem. Kieruje on
projektem Geoland realizowanym
w 6. Programie Ramowym w ramach
GMES (Global Monitoring for Environ-
ment and Security) i bêd¹cym wspóln¹
inicjatyw¹ KE i Europejskiej Agencji Ko-
smicznej (ESA). Projekt ten dotyczy wy-
korzystania obrazów satelitarnych uzupe³-
nionych danymi naziemnymi do monito-
rowania, wykrywania zmian i prognozo-
wania u¿ytkowania ziemi. Koñcowym
produktem projektu maj¹ byæ wysoko za-
awansowane systemy informacyjne reali-
zuj¹ce funkcje wskazane przez u¿ytkow-
nika koñcowego (czyli g³ównie admini-
stracjê publiczn¹), dla którego opisana wy-
¿ej informacja mo¿e stanowiæ podstawê
podejmowania decyzji i przygotowania ra-
portów o stanie œrodowiska. Dr Kaptein
zaprezentowa³ projekt Geoland i mo¿li-
woœæ wspó³pracy z Polsk¹. O projekcie
GMES-Poland mówi³ jego koordynator
dr hab. Marek Banaszkiewicz (CBK),
o krajowych opracowaniach dotycz¹cych

zmian u¿ytkowania ziemi w Polsce –
prof. Andrzej Cio³kosz (IGiK), a o udzia-
le Polski w projekcie Geoland (monito-
ring warunków wzrostu roœlin, prognozo-
wanie plonów) – prof. Katarzyna D¹brow-
ska-Zieliñska (IGiK).
Podczas dyskusji przedstawiciele polskiej
administracji próbowali sformu³owaæ
swoje potrzeby w odniesieniu do produk-
tów realizowanych w ramach wspomnia-
nego projektu. Przewija³a siê te¿ kwestia
finansowania. Przedstawiciele firm pry-
watnych – potencjalni partnerzy projek-
tu – mówili m.in. o praktycznie nieist-
niej¹cym w naszym kraju partnerstwie
prywatno-publicznym. Dr Kaptein prze-
konywa³, ¿e ³atwiej by³oby Polsce uzys-
kaæ dofinansowanie z UE, gdyby by³a
cz³onkiem ESA. Prof. Zbigniew K³os,
dyrektor CBK PAN, zauwa¿y³, ¿e ESA
og³osi³a specjalny program, który pozwa-
la nowym cz³onkom na p³acenie obni¿o-
nych sk³adek (ok. 1 mln euro rocznie).
Dokumenty niezbêdne do podpisania ta-
kiej umowy le¿¹ ju¿ u ministra nauki
i, zdaniem profesora, istnieje realna szan-
sa, ¿e Polska w najbli¿szym pó³roczu
stanie siê partnerem ESA.

AW
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        z Alessandro Annonim z Joint Research Centre

 to katalizator

      zorganizowanych w Warszawie, 23-25 czerwca

w dyskusjach z w³asnymi politykami na
temat inwestowania w tego typu infrastruk-
turê. Okolicznoœci¹ sprzyjaj¹c¹ jest wy-
raŸny postêp technologiczny wp³ywaj¹cy
zarówno na redukcjê kosztów, jak i coraz
wiêksz¹ ³atwoœæ zorganizowania tego ty-
pu us³ug. Kiedyœ du¿ym probleme m by³a
sama cena oprogramowania GIS, dzisiaj
staje siê ono coraz bardziej dostêpne.

Czyli z roku na rok zaobserwowaæ
mo¿na coraz wiêkszy postêp w zakre-
sie SDI?

Tak, w tym roku szczególnie widoczny na
poziomie regionalnym. Na poziomie kra-
jowym jest to ca³y czas praca nad ramami
prawno-organizacyjnymi, nad skoordyno-
wanym podejœciem do zagadnienia. Nato-
miast na poziomie regionalnym coraz czê-
œciej s¹ to rzeczywiste us³ugi i coraz wiê-
cej regionów wprowadza te rozwi¹zania.
Kolejnym interesuj¹cym rezultatem war-
sztatów jest to, ¿e mogliœmy widzieæ przed-
stawicieli wielu organizacji europejskich
siedz¹cych razem i dyskutuj¹cych. Po raz
pierwszy takie organizacje jak Permanent
Committee on Cadastre in the EU,  Euro-
Geographics czy EuroGeoSurveys
wspólnie uczestniczy³y w tego typu war-
sztatach. Powiedzia³bym, ¿e INSPIRE jest
swego rodzaju katalizatorem, dziêki któ-
remu wszyscy chc¹ pracowaæ razem.

Co pan s¹dzi o poziomie SDI w po-
szczególnych krajach? Czy mo¿na za-
uwa¿yæ, ¿e pañstwa, które niedawno
przyst¹pi³y do UE, s¹ mniej zaawan-
sowane ni¿ pozosta³e?

Myœlê, ¿e wrêcz przeciwnie. Jeœli spoj-
rzymy na poszczególne elementy infra-
struktury geoinformacyjnej, na które sk³a-
daj¹ siê i ramy prawne, i struktura orga-
nizacyjna, i dane, i us³ugi, to w krajach,
które teraz do³¹czy³y, dane s¹ lepszej ja-
koœci w porównaniu z tymi w krajach za-
chodnich. Czêsto maj¹ one te¿ doœæ spre-

WYDARZENIA

cyzowane ramy prawne dotycz¹ce SDI.
Byæ mo¿e s¹ nieco gorsze w kwestii inte-
roperacyjnoœci danych, ale tu bym nie
generalizowa³. Niektóre kraje „wskaku-
j¹” od razu na poziom  Open GIS. Ale
najwiêksza inwestycja zosta³a dokonana,
poniewa¿ dane ju¿ s¹, a technologia nie
jest tak droga jak dane. Dlatego prawdo-
podobnie te nowe kraje bêd¹ szybsze we
wprowadzaniu INSPIRE. Polska Ogólno-
geograficzna Baza Danych, z któr¹ mie-
liœmy okazjê zapoznaæ siê wczoraj, mo¿e
byæ tego najlepszym przyk³adem. Ona jest
ju¿ gotowa, mam racjê?

Oczywiœcie, ¿e tak. Proszê powiedzieæ,
dlaczego takie warsztaty s¹ u¿yteczne
dla spo³ecznoœci Unii Europejskiej?

Dla nas, dla Komisji Europejskiej, daj¹
przegl¹d tego, co dzieje siê na ca³ym kon-
tynencie. Pozosta³ym uczestnikom daj¹
mo¿liwoœæ zaobserwowania postêpu, ja-
ki nast¹pi³ w innych krajach, i organizo-
wania wspó³pracy na poziomie europej-
skim poprzez wymianê doœwiadczeñ, szu-
kanie kontaktów i partnerów na przy-
sz³oœæ.

A co ze skutecznoœci¹ wspó³pracy po-
miêdzy ró¿nymi organizacjami euro-
pejskimi?

Wspó³praca pomiêdzy niektórymi z nich
uk³ada siê ju¿ bardzo dobrze. W krajach,
które niedawno przyst¹pi³y do UE, wygl¹-
da to trochê gorzej. Czêœæ z nich dopiero
od niedawna ma mo¿liwoœæ znajdowania
ró¿nych Ÿróde³ finansowania, na przyk³ad
poprzez projekty badawcze. Ale niektóre
kraje s¹ ju¿ naszymi pe³noprawnymi part-
nerami w takich projektach i do³¹czenie po-
zosta³ych jest tylko kwesti¹ nied³ugiego
czasu.

Rozmawia³a
Katarzyna Paku³a-Kwieciñska
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